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About this journal 
 
Quranica (ISSN 2289-5396) is an international trilingual (Arabic, English & 
Malay) peer-reviewed bi-annual journal published by Centre of Quranic 
Research (CQR), University of Malaya. It reflects on the full range of current 
scholarly works on Qur’anic Studies. All submitted manuscripts undergo an 
initial screening by an editor and then a rigorous peer-review, and finally an 
editorial scrutiny. 
 
Aims & scope 
 
This journal aims to promote an academic rigor to Qur’anic studies through 
new and original academic contributions and perspectives to the field. It 
welcomes researches on Qur’anic sciences (ulum al-Qur’an), manuscripts, 
scientific miracles, modern applied sciences related to the Qur’an. The content 
also includes book reviews and conference reports.   
 
Submission Guidelines 
Submission guidelines: 

a. Each manuscript must be accompanied by a statement that it has 

neither been published previously nor been submitted simultaneously 

for publication elsewhere. 

b. The manuscript must be submitted in MS Word format, to 

quranica@um.edu.my 

c. The manuscript must include an abstract with some key words, an 

introduction, main body, conclusion and references.  

d. The abstract should be no more than 250 words. 

e. The Manuscript (In-text citation, references and other technical things) 

must be formatted according APA Style. For detailed instructions, 

please visit http://cqr.um.edu.my.  

f. Each article should be a maximum of 7,000 words including reference 

notes.  

g. The text of the manuscript should contain no information that might 

identify an author. 

h. A book review should be no more than 1000 words.  

i. The copyright form must be submitted as a signed scanned copy to 

quranica@um.edu.my The form can be downloaded from 

http://cqr.um.edu.my. 
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Book Reviews 

Quranica publishes several book reviews in an issue. Researchers are encouraged 

to submit reviews of any recently published books on the Qur’anic studies. 

 

Disclaimer 
Quranica makes every effort to ensure the accuracy of all its contents. However, 
opinions, discussions, views and recommendations are expressed in this journal 
do not necessarily reflect the official policy of Quranica or views of its editors or 
publishers. Therefore, Quranica and its publishers will not be liable for any 
controversy may be arisen.  The journal reserves the right, at its sole discretion, 
to change its terms and conditions of publications.  
 
Copy Right: Centre of Quranic Research (CQR), Level 13, Wisma R&D, 
University of Malaya, Jalan Pantai Baharu, 59990 Kuala Lumpur, Malaysia. Tel 
: +603-2246 3342 Fax : +603-2246 3345. Emails: quranica@um.edu.my 
 
 
Contact: 
Centre of Quranic Research (CQR) 
Level 13, Wisma R&D 
University of Malaya 
Jalan Pantai Baharu, 59990 Kuala Lumpur 
MALAYSIA  
Tel : +603-2246 3342 
Fax : +603-2246 3345 
Email: quranica@um.edu.my 
 
 
 
Notes 
This journal was formerly known as: The International Journal for Quranic 
Studies. Four previous issues are published under this title whith the ISSN 
(2180-4893). The new name of this journal is “QURANICA”, ISSN (2289-
5396).  
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EDITORIAL 
 

All praise is due to Allah for his blessings and grants in helping us to issue this 

volume (6th) of QURANICA. This issue contents eight articles, three of which 

are in English, two in Malay, and three in Arabic Language. In the first article, 

Dr. Israr deals with the coherence in the Quran by analyzing the preface of 

some selected chapters. The second article authored by Dr. Mohd. Amiruddin 

is a discussion of the benefits of the honey consumption to the enhancement of 

the memory and its link to the Quranic verses that mentioned honey. Whilst, 

the third article, by Kouchay, analyses the Quran visibility in the worldwide 

websites, this by using some well-known softwares such as: Seoquak, Alexa, and 

AChecker. Regarding to the Malay articles, the first article which is written by 

Dr. Wan Mohd. is a criticism about Noldeke’s position toward the disjointed 

letters at the beginning of some chapters in the Quran. This is followed by a 

comparative analysis by Dr. Nurul Zakira between the concept of “Qawa’id al-

Tadabbur” and “Qawa’id al-Tafsir” in Quranic studies.  

Meanwhile, the first article in the Arabic section by Dr. Sallami, analyses some 

morphems in the Quran and the specific meanings gained by those words in the 

quranic uses. This is followed by Dr. Alnahari who discusses the specific 

Maqasid in Surah al-Mumtahinah, he mentioned the general Maqasid 

containing in this particular Surah. The concluding article in this issue which is 

written by Dr. Sib, evaluates the science of the Qira’āt in Imam Shatibi’s 

thought and studies. In this regard, we are hoping from this latest issue to 

satisfy the desire of readers the Quranic issues and knowledge. 

Lastly, the Journal of QURANICA is proud to thank all those who helped in 

issuing this volume, from researchers, reviewers, editors, consultants and 

administrators. May Allah reward them all. 



 
 

 قرآنيكا
ة مة لبحوث القرآن نصف سنويَّ

َّ
 مجلة عالمية محك

 يصدرها مركز بحوث القرآن بجامعة ملايا في يونيو وديسمبر

 .م1014 يونيو  ،1، العدد6المجلد 
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 تنويه: 

(، وقد تم 5396-2289) يالاسم الجديد لهذه المجلة هو "قرآنيكا"، وترقيمها الدول

إصدار أربعة أعداد من هذه المجلة باسم "المجلة العالمية لبحوث القرآن" بالترقيم 

عليه، فسيتم إصدار الأعداد اللاحقة من هذه المجلة  (.4893-2180الدولي )
 بالاسم الجديد المشار إليه.
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 عن مجلة "قرآنيكا"

نصف  (، مجلة إلكترونية5396-2289لبحوث القرآن )ردمك: مجلة "قرآنيكا" 

مة تصدر بثلاث لغات )إنجليزية، وعربية، وملايوية(، في مركز بحوث 
َّ
ة محك سنويَّ

اهنة في الدراسات  ة الرَّ ز المجلة على القضايا العلميَّ ِّ
ّ
القرآن بجامعة ملايا. ترك

رين، ثم مراجعة  لية من لدُن المحرِّّ القرآنية، وتخضع جميع البحوث لمراجعة أوَّ

مين  ِّ
ّ
رين.دقيقة من لدُن محك  اثنين، ومن ثم مراجعة أخيرة من لدُن المحرِّّ

 

 :اهتماماتأهداف و 

ة وأصيلة عبر إسهامات  ة قويَّ ة أكاديميَّ رويج لدراسات قرآنيَّ
َّ
تصبو مجلة "قرآنيكا" للت

ب بالبحوث في علوم القرآن،  ها ترحِّّ صين في هذا المجال. عليه، فإنَّ المتخصِّّ

ة الحديثة ذات العلاقة وموضوعات والمخطوطات، والإعجاز،  طبيقيَّ العلوم التَّ

راسات القرآنية.  بالقرآن. كما تعنى بمراجعات الكتب وتقارير المؤتمرات حول الدِّّ

 :ضوابط النشر

وابط الآتية:  ينبغي أن تخضع البحوث المقدمة للنشر للضَّ

  أن يطبع البحث بنظام مايكروسوفت وورد. .1

لمات المفتاحية، ومقدمة، ومتن أن يشتمل على ملخص، توضع في آخره الك .2

 البحث، والخلاصة والمراجع.

اسوخ(، ثم  .3 ها )على النَّ شر، ويصوِّّ
َّ
أن يوقع الباحث على استمارة حقوق الن

(، يمكن تنزيل quranica@um.edu.myيرسلها إلى عنوان المجلة البريدي: )

  موقع المجلة.استمارة حقوق النشر من 

، سواء في جامعة شيكاغو لتنسيق البحوثأن يتبع في تنسيق البحث نظام  .4

 عاينة التفاصيل في موقع المجلة(.يرجى م)متن البحث أم في الهوامش. 

( كلمة بما في ذلك المراجع، والإحالات والهوامش. 00777ألا يتجاوز البحث ) .5

ى الملخص )  ( كلمة.277كما لا يتعدَّ

ة البا .6 ة معلومة تشير إلى هويَّ ة معلومات ألا يشمل متن البحث أيَّ حث، أو أيَّ

ة.  شخصيَّ

ة أخرى للنشر. -تزامُنًا–يرفق مع البحث إقرار بعدم تقديمه  .0  إلى أيِّّ جهَّ

 

 :مراجعات الكتب

ة في عدد واحد، وتشجع الباحثين على نشر  تنشر مجلة "قرآنيكا" مراجعات عدَّ

ة راسات القرآنيَّ لمراجعات الكتب ، والحدُّ الأقص ى مراجعات الكتب الجديدة في الدِّّ

 .( كلمة فحسب1777)
/ 



 

ة  :إبراء ذمَّ

ة كل ما تنشره. لكن تجدر الإشارة إلى أنَّ جميع  تحرص مجلة "قرآنيكا" في مصداقيَّ

ر عن آراء أولئك  ما تعبِّّ اب البحوث، إنَّ تَّ
ُ
وصيات من لدُن ك الآراء، والمواقف، والتَّ

رورة عن رأي مجلة "قرآنيكا" ر بالضَّ ريها أو ناشريها. لذلك،  فحسب، ولا تعبِّّ أو محرِّّ

ل فإنَّ  ظر التي قد  المجلة أو ناشرها، لن يتحمَّ تبعات أيِّّ اختلافات في وجهات النَّ

شر لديها، 
َّ
تنشأ من الآراء المنشورة، وتحتفظ المجلة بحقِّّ تغيير أيٍّّ من ضوابط الن

 دون سابق إشعار.
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 العدد كلمة
ادس  الحمد لله على نعمة التوفيق والتيسير؛ إذ قد يسر لنا إصدار هذا العدد السَّ

 أخرى 
ٌ

ة "قرآنيكا"، ويشمل ثماني مقالات: ثلاث منها بالإنجليزية، وثلاث
َّ
من مجل

 د. إسراربالعربية، ومقالتان بلغة الملايو. تناقش المقالة الإنجليزية الأولى التي كتبها 

ناسب بين خان ة سور مختارة، وتناقش المقالة ضمو مفتتح السورة وم، التَّ نها في عدَّ

وآخرين، فوائد عسل النحل والآيات القرآنية التي أشارت  أمير الدينالثانية للدكتور 

، تحليلا لمدى ظهور مواقع كوشايكتبها ة التي ثإلى العسل. بينما تناقش المقالة الثال

 القرآن الكريم على الشبكة العنكبوتية.

 محمدالمقالة الملايوية الأولى للدكتور  في
ْ
حول  نولدكهنقد لآراء المستشرق  وان

، وبها نور ذاكرةالحروف المقطعة في أوائل السور. أما المقالة الثانية فهي للدكتورة 

 مقارنة بين مفهومي: "قواعد التدبر" و"قواعد التفسير" في القرآن الكريم.

عن المفردة القرآنية  سلامي العربية بمقالة للدكتور هذا، وتبدأ مجموعة المقالات 

دة في الاستخدام القرآني. تليها مقالة للدكتور  واكتسابها معاني اصطلاحية محدَّ

عن المقاصد الخاصة في سورة الممتحنة. أما المقالة الأخيرة فهي للدكتور  النهاري 

 سيب، وتناقش علم القراءات عن الإمام الشاطبي.

ن ة قرآنيكاا نأمل من هذا الإصدار الجديد لمجلة "عليه، فإنَّ " أن يلبي الميول القرآئيَّ

قنا  ِّ
ّ
ابها الكرام، راجين من المولى سبحانه أن يُوف تَّ

ُ
لشريحة واسعة من قراء المجلة وك

 لخدمة كتابه العزيز، والارتقاء بالبحث العلميِّّ في هذا المجال.

ة "قرآنيكا" تشكر جميع 
َّ
ة أخيرًا، فإنَّ مجل

َّ
من ساهم في إخراج هذا العدد من المجل

ين ومشتشارين، وترجو من الجميع م رين وإداريِّّ ة من باحثين ومحرِّّ
َّ
تابعة دعم المجل

 شادات وبكلِّّ ما في وُسعهم. شكر  الله الجميع.بالبحوث والإر 
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